Sons en contacte
Els principals fenòmens fonètics són els següents:

elisió

Què és?
Supressió del so d’una vocal àtona quan està en contacte directe amb una altra vocal àtona.

Exemples
Pronúncia

obre el llibre

amaga el tabac
“obrel llibre”

“amagal tabac”

sinalefa

Què és?
Enllaç de la vocal final d’una paraula amb la vocal inicial de la següent, de manera que formen un diftong.

Exemples
Pronúncia

ho ha fet?

l’amiga hi va?
“uà fet?”

“lamigai va”

sonorització

Què és?
Conversió d’una fricativa sorda (s, x/ix, tx, f) en sonora quan es troba a final de mot i la paraula següent és una vocal o una consonant sonora.

Exemples
Pronúncia

els avions

fix a totes hores

calaix obert

empatx horrible

paràgraf ample

les dones

unes gates

peix daurat

maig bonic
“elzavions”

“figza totes hores”

“calajobert”

“empadjorrible”

“paràgravample”

"leszdones"

"unezgates"

"pejdaurat"

"matjbonic"

geminació

Què és?
Duplicació de sons consonàntics. No totes les geminacions queden reflectides a la grafia.

Exemples
Pronúncia

Anna, Imma, col·legi

poble

enmig

setmana
“Anna”,“Imma”,“col·legi”

“pobble”

“emmig”

“semmana”

emmudiment

Què és?
Supressió de determinats sons consonàntics.

Exemples
Pronúncia

camp, tant, aquest gat
“cam”, “tan”, “aquedgat”

Fenòmens vocàlics

Una de les constants de la llengua parlada és la tendència al mínim esforç. Així, quan parlem mirem d’estalviar emissions de veu suprimint sons (elisió) o bé agrupant-ne (sinalefa).

1. Elisió

És un fenomen fonètic que consisteix a suprimir (elidir) el so d’una vocal àtona en contacte amb una altra vocal, quan pronunciem dos mots enllaçats.

a) Si les vocals en contacte són iguals es redueixen a una de sola:

compra el pa

“compralpa”


carro oblidat

“carrublidat”

b) Quan la vocal neutra està en contacte amb una altra vocal (tònica o àtona) es perd la vocal neutra i es conserva l’altra:

quina hora és?
“quinorés”

2. Sinalefa

Anomenada també diftong sintàctic, consisteix a enllaçar la vocal final d’una paraula amb la vocal inicial de la paraula següent formant un diftong.


no hi tornis
“noitornis”


ho has dit
“uàs dit”
3. Sonoritzacions

Quan parlem els mots no estan aïllats, sinó que es pronuncien enllaçats els uns amb els altres. Per això, quan una consonant fricativa sorda (s, x/ix, f) es troba a final de mot i el mot següent comença amb vocal o amb consonant sonora, 

aquesta consonant esdevé sonora. Aquest fenomen es diu sonorització.




buf al cor

                              
“buvalcor”

                              
els amics

                              
“elzamics”

                             
peix amb suc

                             
“pejamsuc”

                             
despatx obert

                            
“despadjubert”

                             
fix i  segur

                              
“figzisegur”




les dones




"lezdones"




unes gates



"unezgates"

4. Geminació

Consisteix en la duplicació de certs sons consonàntics.


nn
Anna, innoble


mm
Imma, immortal

dd
addicció


l·l
goril·la, al·lèrgia
De vegades ens trobem geminacions que no queden reflectides a la grafia:


[bb]
poble “pobble”, sensible “sensibble”


[mm]
setmana “semmana”, enmig “emmig”


[gg]
arreglar “arregglar”, segle “seggle”

Emmudiment i sensibilització

Alguns sons consonàntics, en determinades posicions, s’emmudeixen. D’aquest fenomen se’n diu emmudiment.
• No pronunciem p i b finals darrere de m: 


camp “cam”, amb “am”, rumb “rum”..

Però el so b de la preposició amb es pronuncia quan va seguit d’una paraula que comença en vocal:

va amb avió “vambavió”

D’aquest fenomen se’n diu sensibilització.
• No pronunciem t i d finals precedides de n o l: 

tant “tan”, molt “mol”, rotund “rotun”...

Però has de tenir en compte els casos de sensibilització següents:

a) Els gerundis seguits dels pronoms febles  ho i hi: mirant-ho, mirant-hi.
b) Altres casos: Sant Andreu, Sant Antoni, vint-i-vuit, cent homes, vint anys.

• Tampoc no es pronuncia la s dels mots aquest i aquests.

Aquest llapis “aquet llapis”


Aquests llapis “aquets llapis
Però sí que la pronunciem quan aquest va seguit d’un mot que comença amb vocal:


Aquest aire         aquest home

• Sovint la r no es pronuncia en posició final:

mocador, flor, cendrer, sabater

• Tampoc no es pronuncia la primera r del mot arbre (“abre”), ni la r de les formes d’infinitiu, futur i condicional del verb prendre (“pendre”) i derivats (sorprendre, comprendre, reprendre...).

Però sensibilitzem aquest so en: 

a) Els infinitius seguits de pronoms febles: anar-me’n, pensar-hi, comprar-li...

b) Certs mots com: cor, car, mar, sospir, Víctor... 

• No totes les elisions que fem en parlar queden reflectides ortogràficament amb l’apòstrof. Això només passa en el cas de l’article (el/la), la preposició de i els pronoms febles.


L’Oriol duu unes ulleres d’estil noucentista que s’ha comprat en un 
antiquari.

• L’elisió i la sinalefa  no es produeixen si la pronunciació és lenta o emfàtica.
• I també cal tenir en compte que hi ha algunes grafies dobles que no són geminacions:


cc

acció



gg

suggestió
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